

19th ANNUAL SOCIETY FOR RICOEUR STUDIES CONFERENCE

November 6-8, 2025

Fordham University

New York City, New York, USA

Theme: “Hermeneutics of Global Justice in the Polycrisis”

Keynote speakers (to be announced)

CALL FOR PAPERS

EARLY ACCEPTANCE SUBMISSION DEADLINE: APRIL 15, 2025

REGULAR SUBMISSION DEADLINE: MAY 15, 2025

The Society for Ricoeur Studies (<http://www.ricoeursociety.org/>) is pleased to announce its 19th annual conference, which will be hosted at Fordham University in New York City (<https://www.fordham.edu/>).

The Society is offering an early submission deadline to those who require early notification of acceptance to apply for professional development funding and/or travel expenses from their home institutions. Submissions received by April 15, 2025 will receive notification of acceptance by April 30, 2025. All other submissions must be received by May 15, 2025, with notification of acceptance by May 31, 2025.

Conference Theme

The theme of the 2025 conference, “Hermeneutics of Global Justice in the Polycrisis,” invites critical reflection on the role of hermeneutics in addressing the multiple, intersecting crises of our contemporary moment. As human communities navigate through what has been termed a “polycrisis”—where ecological, social, political, and technological disruptions converge and amplify each other—hermeneutical approaches offer essential tools for understanding and responding to these complex challenges.

Paul Ricoeur’s work, with its emphasis on interpretation, narrative, recognition, and the critical mediation between explanation and understanding, provides valuable resources for addressing the current landscape of political polarization, climate change, global inequality, and technological transformation. The conference aims to explore how hermeneutical approaches can help us navigate through what Ricoeur called the “conflict of interpretations” that characterizes our public discourse around pressing issues of global justice.

We welcome papers that consider questions such as: How might hermeneutics help us address the crisis of trust in institutions and expert knowledge? In what ways can Ricoeurian concepts of recognition, attestation, and practical wisdom inform more just approaches to climate action and global inequality? How do narratives of technological progress—whether utopian or dystopian—shape our understanding of human agency and self-efficacy in an increasingly AI-driven society? What resources does hermeneutics offer for meaningful dialogue across deep political and cultural divides?

Potential topics include (but are not limited to):

- Hermeneutics as a resource for bridging divides in politically polarized societies
- The role of narrative in shaping our understanding of global environmental crises
- Ricoeur’s concepts of recognition, translation, and hospitality in addressing North-South inequalities
- The hermeneutics of testimony and memory in confronting historical injustices
- The critique of technological rationality and its impact on human agency
- Interpretive approaches to understanding AI ethics and governance
- The hermeneutics of trust and institutional legitimacy in a “post-truth” era
- The promise and perils of transhumanism from a hermeneutical perspective
- Ricoeur's concept of the “capable human being” in the context of technological mediation
- Interpretive approaches to understanding sustainable development and climate justice
- Hermeneutics of suspicion and systemic injustice

We further welcome submissions that address the influence of Ricoeur’s thought inside and outside of philosophy, in all those disciplines where his work has application. We particularly welcome proposals that relate Ricoeur’s thought to current issues and themes, such as the environmental crisis, healthcare crisis, postcolonial studies, ecological challenges, or the challenges of democracy that we face today.

We also encourage submissions that explore Ricoeur’s philosophy and/or hermeneutics in relation to specific applied areas of practice *in real life*, such as: architecture, intersectionality, anti-oppression, education, economics, environmental concerns, artificial intelligence, digital technology, digital humanities, law, feminist philosophy, literature and literary theory, music, art, narrative medicine, nursing, medical humanities, biomedical ethics, translation, politics, trauma studies, peacebuilding, social media, etc. For more ideas, see the Hermeneutics in Real Life project website (<https://www.hinrl.org>) and resources page (<https://www.hinrl.org/resources>).

SUBMISSION GUIDELINES:

We welcome submissions in the following formats. Papers and panels can be submitted in English, French, German, Portuguese, Italian, or Spanish, by email to Héctor Acero Ferrer (HAceroferrer@icscanada.edu):

- **Individual papers.** Please submit an abstract of approximately 300-500 words without any author-identifying information. In your email, please include the paper's title, the author's name, institutional affiliation, mailing address, and email address.
- **Panel proposals.** Please submit a brief description (300-500 words) of the panel topic, the names of the panel members, and, as a separate document, the abstracts for each presentation (300-500 words). Please include the panel's title along with the panel members' names, institutional affiliations, mailing addresses, and email addresses.
- **Book panels** on recent monographs or edited volumes focusing on Ricoeur's thought. Proposals should follow the instructions for regular panel proposals.
- **Book discussions** of primary texts by Ricoeur. Proposals must identify a moderator, the text selection, and a sketch of guiding questions or talking points for participants.

NEW SCHOLAR AND GRADUATE STUDENT SUBMISSIONS:

New scholars and graduate students are encouraged to send in paper abstracts (300-500 words) around the theme of the conference, or any other theme related to the work of Paul Ricoeur. If you are in this category, we ask that you include "New Scholar/Graduate Submission" in the subject line of your submission email.

This year the Society for Ricoeur Studies plans to offer partial financial support for travel for graduate students attending the conference in person. After the proposals are reviewed, we will ask for graduate students needing travel support funds to apply for them.

FEES:

Participation in the conference requires membership in the Society for Ricoeur Studies and payment of the conference fee (for both in-person or online participation). Members must be in good standing (i.e. paid current on their membership fees) to present at the Society's conference (whether in-person or online). Membership dues are valid from September 1 to August 31. Members who paid membership dues at last year's conference will remain in good standing until August 31, 2025. If your membership dues are not currently up-to-date, you can pay them through PayPal on the Society's website (<http://www.ricoeursociety.org/>). N.B. you do not need to have a PayPal account to pay via PayPal. Conference fees can be paid using the same method.

ONLINE PARTICIPATION:

This year's conference will be held and conducted in person, but we will also make room for a limited number of proposals for online participation in the conference. The schedule may include a few fully online sessions. In addition, we anticipate having one or two rooms with technology enabling some hybrid panel sessions. If you are submitting your proposal for consideration in one of the online or hybrid sessions, please indicate this in your submission.

EARLY ACCEPTANCE DEADLINE: April 15, 2025 (Notification by April 30, 2025)

REGULAR SUBMISSION DEADLINE: May 15, 2025 (Notification by May 31, 2025)

SEND SUBMISSIONS TO: SRS vice-president Héctor Acero Ferrer (HAceroferrer@icscanada.edu). Abstracts and panel proposals accepted for conference presentations will be published on the Society's website prior to the conference. If you prefer not to have your submission published there, please inform Héctor in your submission email. Abstracts and panel proposals will be blind reviewed by a committee. Notification of acceptance will be given via email by May 31, 2025.

CONFERENCE VENUE(s):

Fordham University

<https://www.fordham.edu/>

Fordham University, Lincoln Center Campus, 113 W. 60th Street, New York, NY 10023

<https://www.fordham.edu/about/campuses/lincoln-center-campus/>

Fordham University, Rose Lawn Campus, 441 East Fordham Road, Bronx, NY (Fordham's original campus)

<https://www.fordham.edu/about/campuses/rose-hill-campus/>

Follow for Up-to-Date Information

Twitter: [@RicoeurSociety](https://twitter.com/RicoeurSociety)

Facebook: <https://www.facebook.com/RicoeurSociety>

Instagram: <https://www.instagram.com/ricoeursociety/>

19ème CONFÉRENCE ANNUELLE DE LA SOCIÉTÉ POUR LES ÉTUDES DE RICOEUR

6-8 novembre 2025

Fordham University

New York City, New York, USA

Thème : « Herméneutique de la justice globale dans la polycrise »

Conférenciers principaux (à annoncer)

APPEL À CONTRIBUTIONS

DATE LIMITE DE SOUMISSION ANTICIPÉE : 15 AVRIL 2025

DATE LIMITE DE SOUMISSION RÉGULIÈRE : 15 MAI 2025

La Society for Ricoeur Studies (<http://www.ricoeursociety.org/>) est heureuse d'annoncer sa 19ème conférence annuelle, qui sera accueillie à l'Université Fordham à New York City (<https://www.fordham.edu/>).

La Société propose une date limite de soumission anticipée pour ceux qui ont besoin d'une notification d'acceptation précoce afin de demander un financement pour leur développement professionnel et/ou leurs frais de déplacement auprès de leurs institutions d'origine. Les soumissions reçues avant le 15 avril 2025 recevront une notification d'acceptation avant le 30 avril 2025. Toutes les autres soumissions doivent être reçues avant le 15 mai 2025, avec une notification d'acceptation avant le 31 mai 2025.

Thème de la conférence

Le thème de la conférence 2025, « Herméneutique de la justice globale dans la polycrise », invite à une réflexion critique sur le rôle de l'herméneutique dans l'approche des crises multiples et interdépendantes de notre époque contemporaine. Alors que les communautés humaines naviguent à travers ce qui a été qualifié de « polycrise » — où les perturbations écologiques, sociales, politiques et technologiques convergent et s'amplifient mutuellement — les approches herméneutiques offrent des outils essentiels pour comprendre et répondre à ces défis complexes.

L'œuvre de Paul Ricoeur, avec son accent sur l'interprétation, le récit, la reconnaissance et la médiation critique entre l'explication et la compréhension, fournit des ressources précieuses pour aborder le paysage actuel de polarisation politique, de changement climatique, d'inégalité mondiale et de transformation technologique. La conférence vise à explorer comment les approches herméneutiques peuvent nous aider à naviguer à travers ce que Ricoeur appelait le « conflit des interprétations » qui caractérise notre discours public autour des questions pressantes de justice globale.

Nous accueillons les communications qui considèrent des questions telles que : Comment l'herméneutique pourrait-elle nous aider à aborder la crise de confiance dans les institutions et les connaissances expertes ? De quelles façons les concepts ricœurains de reconnaissance, d'attestation et de sagesse pratique peuvent-ils informer des approches plus justes de l'action climatique et de l'inégalité mondiale ? Comment les récits du progrès technologique — qu'ils soient utopiques ou dystopiques — façonnent-ils notre compréhension de l'agentivité humaine et de l'auto-efficacité dans une société de plus en plus dirigée par l'intelligence artificielle? Quelles ressources l'herméneutique offre-t-elle pour un dialogue significatif à travers de profondes divisions politiques et culturelles ?

Les sujets potentiels comprennent (sans s'y limiter) :

- L'herméneutique comme ressource pour combler les divisions dans des sociétés politiquement polarisées
- Le rôle du récit dans la formation de notre compréhension des crises environnementales mondiales
- Les concepts de reconnaissance, de traduction et d'hospitalité de Ricœur dans l'approche des inégalités Nord-Sud
- L'herméneutique du témoignage et de la mémoire dans la confrontation des injustices historiques
- La critique de la rationalité technologique et son impact sur l'agentivité humaine
- Les approches interprétatives pour comprendre l'éthique et la gouvernance de l'intelligence artificielle
- L'herméneutique de la confiance et de la légitimité institutionnelle dans une ère « post-vérité »
- Les promesses et les périls du transhumanisme dans une perspective herméneutique
- Le concept ricœurain de « l'homme capable » dans le contexte de la médiation technologique
- Les approches interprétatives pour comprendre le développement durable et la justice climatique
- Herméneutique du soupçon et injustice systémique

Nous accueillons également les soumissions qui abordent l'influence de la pensée de Ricœur à l'intérieur et à l'extérieur de la philosophie, dans toutes les disciplines où son travail a des applications. Nous accueillons particulièrement les propositions qui relient la pensée de Ricœur à des questions et thèmes actuels, tels que la crise environnementale, la crise sanitaire, les études

postcoloniales, les défis écologiques ou les défis de la démocratie auxquels nous sommes confrontés aujourd'hui.

Nous encourageons également les soumissions qui explorent la philosophie et/ou l'herméneutique de Ricœur en relation avec des domaines spécifiques de pratique appliquée *dans la vie réelle*, tels que : l'architecture, l'intersectionnalité, l'anti-oppression, l'éducation, l'économie, les préoccupations environnementales, l'intelligence artificielle, la technologie numérique, les humanités numériques, le droit, la philosophie féministe, la littérature et la théorie littéraire, la musique, l'art, la médecine narrative, les soins infirmiers, les humanités médicales, l'éthique biomédicale, la traduction, la politique, les études sur le traumatisme, la consolidation de la paix, les médias sociaux, etc. Pour plus d'idées, consultez le site Web du projet Hermeneutics in Real Life (<https://www.hinrl.org>) et la page de ressources (<https://www.hinrl.org/resources>).

* * * * *

DIRECTIVES DE SOUMISSION :

Nous accueillons les soumissions dans les formats suivants. Les communications et les panels peuvent être soumis en anglais, français, allemand, portugais, italien ou espagnol, par courriel à Héctor Acero Ferrer (HAceroFerrer@icscanada.edu) :

- **Communications individuelles.** Veuillez soumettre un résumé d'environ 300-500 mots sans aucune information permettant d'identifier l'auteur. Dans votre courriel, veuillez inclure le titre de la communication, le nom de l'auteur, l'affiliation institutionnelle, l'adresse postale et l'adresse électronique.
- **Propositions de panels.** Veuillez soumettre une brève description (300-500 mots) du sujet du panel, les noms des membres du panel et, dans un document séparé, les résumés de chaque présentation (300-500 mots). Veuillez inclure le titre du panel ainsi que les noms des membres du panel, leurs affiliations institutionnelles, leurs adresses postales et leurs adresses électroniques.
- **Panels sur des livres** récents, monographies ou volumes édités portant sur la pensée de Ricœur. Les propositions doivent suivre les instructions pour les propositions de panels réguliers.
- **Discussions de livres** sur des textes primaires de Ricœur. Les propositions doivent identifier un modérateur, la sélection du texte, et une esquisse des questions directrices ou des points de discussion pour les participants.

SOUMISSIONS DES NOUVEAUX CHERCHEURS ET ÉTUDIANTS DIPLÔMÉS :

Les nouveaux chercheurs et les étudiants diplômés sont encouragés à envoyer des résumés de communications (300-500 mots) autour du thème de la conférence, ou tout autre thème lié à

l'œuvre de Paul Ricoeur. Si vous êtes dans cette catégorie, nous vous demandons d'inclure "Soumission Nouveau Chercheur/Étudiant Diplômé" dans la ligne d'objet de votre courriel de soumission.

Cette année, la Society for Ricoeur Studies prévoit d'offrir un soutien financier partiel pour les déplacements des étudiants diplômés qui assisteront à la conférence en personne. Une fois les propositions examinées, nous demanderons aux étudiants diplômés ayant besoin de fonds de soutien pour leurs déplacements d'en faire la demande.

FRAIS :

La participation à la conférence nécessite l'adhésion à la Society for Ricoeur Studies et le paiement des frais de conférence (pour la participation en personne ou en ligne). Les membres doivent être en règle (c'est-à-dire avoir payé leurs cotisations à jour) pour présenter à la conférence de la Société (que ce soit en personne ou en ligne). Les cotisations d'adhésion sont valables du 1er septembre au 31 août. Les membres qui ont payé leurs cotisations lors de la conférence de l'année dernière resteront en règle jusqu'au 31 août 2025. Si vos cotisations ne sont pas actuellement à jour, vous pouvez les payer via PayPal sur le site Web de la Société (<http://www.ricoeursociety.org/>). N.B. vous n'avez pas besoin d'avoir un compte PayPal pour payer via PayPal. Les frais de conférence peuvent être payés en utilisant la même méthode.

PARTICIPATION EN LIGNE :

La conférence de cette année se tiendra et se déroulera en personne, mais nous laisserons également de la place à un nombre limité de propositions pour une participation en ligne à la conférence. Le programme pourrait inclure quelques sessions entièrement en ligne. De plus, nous prévoyons d'avoir une ou deux salles équipées de technologies permettant des sessions de panel hybrides. Si vous soumettez votre proposition pour considération dans l'une des sessions en ligne ou hybrides, veuillez l'indiquer dans votre soumission.

DATE LIMITE DE SOUMISSION ANTICIPÉE :

15 avril 2025 (Notification avant le 30 avril 2025)

DATE LIMITE DE SOUMISSION RÉGULIÈRE :

15 mai 2025 (Notification avant le 31 mai 2025)

ENVOYER LES SOUMISSIONS À : Vice-président de la SRS, Héctor Acero Ferrer (HAceroferrer@icscanada.edu). Les résumés et propositions de panels acceptés pour les présentations à la conférence seront publiés sur le site Web de la Société avant la conférence. Si vous préférez que votre soumission n'y soit pas publiée, veuillez en informer Héctor dans votre courriel de soumission. Les résumés et propositions de panels seront examinés à l'aveugle par un comité. La notification d'acceptation sera donnée par courriel avant le 31 mai 2025.

LIEU(X) DE LA CONFÉRENCE :

Fordham University

<https://www.fordham.edu/>

Fordham University, Campus Lincoln Center, 113 W. 60th Street, New York, NY 10023

<https://www.fordham.edu/about/campuses/lincoln-center-campus/>

Fordham University, Campus Rose Lawn, 441 East Fordham Road, Bronx, NY (campus original de Fordham)

<https://www.fordham.edu/about/campuses/rose-hill-campus/>

Suivez pour des informations à jour

Twitter : <https://twitter.com/RicoeurSociety> @RicoeurSociety

Facebook : <https://www.facebook.com/RicoeurSociety>

Instagram : <https://www.instagram.com/ricoeursociety/>